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لبنان روزها و ساعات پرالتهابی را می گذراند. ارتش 
صهیونیستی صدها بار با نقض آتش بس، شهرها و روستاهای 
نزدیک مرز را ویران کرده، خانه ها، مساجد، حسینیه ها و 
زیرساخت منطقه را منفجر کرده، راه ها را بسته، عده زیادی 
کنان را به شهادت رسانده و عملا با جنوب لبنان همان  از سا
کاری را کرده که با شمال نوار غزه انجام داده است. در همه 
کنشی از  این مدت، مقاومت دندان روی جگر گذاشته و وا
خود نشان نداده، چرا که آتش بس را دولت قانونی لبنان امضا 
کرده و مقابله با این تعدی ها مسئولیت دولت و ارتش لبنان 
بوده است. در واقع، مقاومت می خواسته به همه کسانی که 
کمیت دولت لبنان را به سینه می زدند و مقاومت  سنگ حا
کمیت می دانستند، نشان دهد که دولت لبنان  را مخل حا
کمیت خود را حفظ کند.  چگونه می تواند، بدون مقاومت، حا
مسئولان دولتی، ارتش لبنان، نیروهای پاسدار صلح سازمان 
ملل )یونیفیل( و کمیته پنج گانه ناظر بر آتش بس هم فقط 
نظاره گر بوده اند و نتوانسته اند هیچ اقدامی برای جلوگیری 
از اعمال تجاوزکارانه اسرائیل انجام دهند. فرض بر این بوده 
که ارتش صهیونیستی از همه نقاط اشغالی عقب نشینی 
کند، اما این اتفاق نیافتاده و بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
رژیم، اعلام کرده که ارتش همچنان تا مدتی در چند نقطه 
در بخش شرقی جنوب لبنان می ماند. وی در این مورد 
موافقت آمریکا را نیز گرفته و دولت ایالات متحده موافقت 
خود را با این اقدام غیرقانونی اعلام کرده است. آنچه دولت 
لبنان می تواند انجام دهد و تصمیمش را نیز گرفته دست 
زدن به یک رشته اعتراضات و تبلیغات رسانه ای، تماس با 
اتحادیه عرب و برخی از کشورهای مؤثر عربی و نیز شکایت 
به شورای امنیت است. پرواضح است که این اقدامات عقب 
نشینی ارتش صهیونیستی را باعث نخواهد شد. از سوی 
کنان شهرها و روستاهای نزدیک مرز اعلام  ، اهالی و سا دیگر
کرده اند که صبح امروز در نقاطی تجمع کرده و با پذیرش همه 
مخاطرات برای بازگشت به خانه هایشان هجوم خواهند 
برد. احتمالا ارتش لبنان و نیروهای یونیفیل هم خواهند 
کوشید از این هجوم ممانعت کنند تا بر خورد نظامی با اهالی 
ایجاد نشود و اما مقاومت اعلام کرده است که از بامداد امروز، 
با پایان مدت 60 روزه آتش بس، حضور واحدهای ارتش 
ک لبنان را اشغالگر می داند و به وظیفه  صهیونیستی در خا
 ، خود در مقابله با اشغالگران عمل می کند. از سوی دیگر
ماموریت آقای نواف سلام، نخست وزیر جدید لبنان، در 
تشکیل کابینه به بن بست کشیده شده است. هدف آمریکا و 
برخی از کشورهای عرب در مهندسی انتخابات اخیر در لبنان 
این بوده که دوگانه شیعی یعنی حزب ا... و جنبش أمل را در 
کز تصمیم گیری به حاشیه برانند، اما در معادلات داخلی  مرا
لبنان چنین چیزی امکان ندارد و سهمیه فرقه تشیع یعنی 
بزرگ ترین فرقه مذهبی لبنان در دولت را نمی توان نادیده 
گرفت. ظاهرا تصمیم نواف سلام برای خروج از بن بست 
این است که با تشکیل یک کابینه غیر حزبی به اصطلاح 
تکنوکرات، سهمیه فرقه تشیع را به شخصیت های شیعی 
گذار کند. اما همه می دانند  غیر وابسته به حزب ا... و أمل وا
که هر شخصیت شیعی که بدون موافقت حزب ا... و امل وارد 
کابینه شود، در واقع خود را در جامعه تشیع لبنان مطرود و 
کنون فیصل بن فرحان، وزیر امور خارجه  منزوی کرده است. ا
عربستان سعودی برای کمک به خروج از این بن بست وارد 
بیروت شده است. ولی هنوز معلوم نیست چه راه هایی 
برای حل این بحران پیشنهاد خواهد شد. اوضاع در لبنان 
بسیار ملتهب و مخاطره آمیز است. آیا جنگ از سر گرفته 
گر به این نتیجه برسد که حذف آن  خواهد شد؟ مقاومت ا
گون کردن میز درنگ  از معادلات لبنان حتمی است، در واژ
نخواهد کرد. ساعات و روزهای آینده اوضاع و مسیر تحولات 

را مشخص خواهد کرد. 

 FATF مجلس دهم و
کید کرد: مجلس  یک عضو هیات رئیسه مجلس دهم، تا
دهم با رویکرد ایجاد شفافیت مالی، توسعه ارتباطات 
بین المللی پولی و بانکی و تسهیل انتقال پول برای تجار 
و سرمایه گذاران FATF را به تصویب رساند و امیدوار 
هستیم با نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام این گره 
از عرصه اقتصادی کشور گشوده شود. به نوشته ایسنا 
ح مجدد FATF در مجمع  غلامرضا کاتب با اشاره به طر
تشخیص مصلحت نظام، بیان کرد: مجلس دهم با سه 
رویکرد موضوع FATF را به تصویب رساند. اولین رویکرد 
مجلس دهم این بود که در درون کشور یک شفافیت مالی 
وجود داشته باشد. دنیا نیز به دنبال شفافیت مالی است. 
با تصویب FATF این شفافیت مالی در درون کشور نیز 
شکل خواهد گرفت، در واقع کاهش فساد مالی در درون 
کشور را به همراه خواهد داشت. این خودش یک پیامد 
بسیار خوبی خواهد بود. رویکرد دوم، رفع تحریم های 
FATF بود. به دنبال آن می توانیم ارتباط بین المللی مالی 
داشته باشیم. انتقال پول با دنیا تسهیل خواهد شد. 
هزینه جابه جایی پول در کشور کاهش پیدا خواهد کرد. 
گر واقعا کشور دنبال تحقق رشد  رویکرد سوم این بود که ا
اقتصادی ۸ درصد است، بدون ارتباط و تعامل تجاری 
با دنیا امکان پذیر نیست. نماینده ادوار مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: یکی از گره هایی که باز شدن آن 
کشور بینجامد،  می تواند به توسعه ارتباطات جهانی 
بحث FATF است. برخی ها نکاتی را در این زمینه مطرح 
می کنند، اما مسئله حائز اهمیت این بوده که ما منافع 
ملی و منافع مردم خود را نباید به منافع جزئی گره بزنیم. 
به عنوان مثال مگر می شود ما قصد داشته باشیم که در 
مسابقات فیفا شرکت کرده اما قوانین فیفا را قبول نداشته 
گر قبول نداشته باشیم نمی توانیم در مسابقات  باشیم؟ ا
کرد: این یک امر  کید  کنیم. وی تا جام جهانی شرکت 
طبیعی است که ما باید برای ارتباط مالی با دنیا موضوع 

FATF را بپذیریم. 

چهکسیبنبستشکنیمیکند؟
یادداشت

خبر

تجمعات و سکوت وزارت کشور 

بازگشتخودسرها
، تندرو ها و مخالفان  هر چند وقت یکبار
کارد به دست به صف می شوند،  دولت، پلا
فرقی هم نمی کند مقصدشان ساختمان 
شورایعالی  و  بهارستان  یا  باشد  پاستور 
فضای مجازی. آن ها به خیابان به خیابان 
پیشبرد  برای  تلاشی  هیچ  از  تا  می آیند 
اهدافشان دریغ نکرده باشند. تعدادشان 
گر چه کم است، اما می تواند نمایشی  هم ا
البته دست  و  مقابل دوربین خبرنگار ها 
به دست شدن فیلم و عکس هایشان در 
فضای مجازی باشد. »فراخوان علیه رفع 
علیه  پوشان  کفن  »تجمع  فیلترینگ«، 
ظریف«، »اعتراض به عدم ابلاغ قانون عفاف 
و حجاب« و... تنها بخشی از بهانه هایی 
که تندرو ها هرازگاهی آن را بهانه  هستند 
مخالفت و تجمعات خود می کنند. تجمعاتی 
کنون با پاسخ صریح وزارت کشور همراه  که تا
، بار ها برخی  نبوده است. از سوی دیگر
درخواست  دولت،  حامی  چهره های  از 
صدور مجوز برای برگزاری تجمع داشته اند، 
کشور به این درخواست ها نیز  اما وزارت 
پاسخی نداده است. سکوت و بی توجهی 
با  درخواست ها،  این  به  کشور  وزارت 
چهره های  از  برخی  سوی  از  انتقاداتی 
سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا همراه بوده 
است. چنان که ناصر ایمانی، فعال سیاسی 
گفت وگو با خبرآنلاین، بیان  اصولگرا، در 
که  باید در چارچوبی  بود: »تجمع  کرده 
گر  وزارت کشور اجازه می دهد، برگزار شود. ا
وزارت کشور به صورت رسمی مجوز بدهد، 
مشخص می شود که درخواست کننده این 
کسانی بوده و مسئولیت های  تجمع چه 
در  هیچگاه  بپذیرند.  باید  هم  را  تجمع 
تجمعات نباید توهین به افراد مسئول و 
کار  غیرمسئول شده و ادبیات سخیف به 
کشور هم برای برگزاری  گر وزارت  نبرند. ا
ادبیات  افراد هم  آن  نداد،  تجمع مجوز 
سخیف به کار بردند، باید یقه چه کسی را 
گرفت؟« اما چرا وزارت کشور برخوردی با 
تجمع کنندگان علیه دولت نمی کند؟ این 
سوالی است که »خبرآنلاین« چندبار برای 
دریافت پاسخ آن، سراغ مسئولان وزارت 

کشور رفت ولی هربار بی نتیجه ماند. 

    خود قانون پنداری
یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران، 
درباره علت عدم ورود جدی وزارت کشور به 
مساله تجمعات بیان کرد: آنچه از اصل ۲۷ 
قانون اساسی مستفاد می شود، به صراحت 
گر اجتماعی بدون سلاح انجام شده  گفته که ا
و با مصالح ملی و اسلام مغایرت نداشته باشد، 
آزاد است، اما تدوین و تفسیر این اصل قانون 
اساسی باید در قوانین عادی جریان پیدا 
کنون  کند و به تصویب مجلس برسد که تا
این اتفاق نیفتاده است. یدا... طاهرنژاد 
نوشته  تجمعات  برای  قانونی  باید  گفت: 
 ، شود، الزامات آن تصریح شود و قانون گذار
انتظارات خود و وظایف مجریان را مشخص 
کند و افراد سوال کننده و منتقدان به هر 
دلیلی می خواهند تجمع کنند، زمانی که در 
قانون اساسی تجمع را آزاد دانسته، نشان از 
آن دارد که این حق برای مردم وجود دارد. 
وی در این خصوص که چرا وزارت کشور و 
دولت به صورت جدی برخورد نمی کند، 
گفت: بحث فراتر از وزارت کشور و دستگاه های 
اجرایی است، شاید آن اراده به صورت جدی 
شکل نگرفته و امیدوارم شکل بگیرد. وی 
است  افرادی  برای  بازدارندگی ها  افزود: 
که می خواهند در چارچوب قانون تجمع 
کرده و قانونی زندگی کنند و گرنه تجمعات 
اخیر بدون مجوز بوده است. عده ای خود 
و  هستند  قانون پندار  خود  و  فقیه پندار 
متاسفانه از هیچ الزامات قانونی پیروی نکرده 
کثریت  و انتقادشان نیز همراه با خواست ا
مردم نیست. امیدوارم تمهیداتی برگزار شود 

که جلوی این قانون شکنان گرفته شود. 

   دولت، مردم و منتقدان
مدیرکل سیاسی وزارت کشور در دولت 
دهم نیز درباره عملکرد وزارت کشور دولت 
 ، پزشکیان در مقابل تجمعات بدون مجوز
گفت: تجویز تجمعات و راهپیمایی ها در 
قانون احزاب مشخص شده بود، قانون 
احزابی که در اوایل انقلاب تصویب شده 
بود. این قانون ایرادات و اشکلات زیادی 
داشت، انتظار جامعه سیاسی در دولت 
آقای خاتمی این بود که قانون احزاب اصلاح 
شود. محمود عباس زاده مشکینی اظهار 
کرد: تجویز تجمعات در قانون اساسی آمده، 
اما ایرادات و اشکلاتی دارد. اسناد و مدارک 
و تعهداتی که این قانون از متقاضی تجمع 
دارد، تقریبا ناممکن است. بعد از دولت 
آقای خاتمی، زمانی که من مدیرکل سیاسی 
وزارت کشور بودم، پس از مشورت با نخبگان 
و سیاسیون، یک پیش نویس قانون احزاب 
مبتنی بر آخرین قوانین پیشرفته دنیا، به 
مجلس فرستادیم. عضو کمیسیون امنیت 
ملی مجلس یازدهم افزود: در آن قانون 
درباره تجمعات تعیین و تکلیف شده است، 
اما این قانون هم ایراد دارد. طبیعتا دولتی 
مردم  حقوق  و  ملی  وفاق  گفتمانش  که 
است، می تواند در چارچوب همان قانون 

آیین نامه تهیه کند. 

 محمدعلی مهتدی
تحلیلگر مسائل بین الملل

علی صوفی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
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هــاونمیکوبند کرهآبدر تندروهــادربــارهمذا

کرهباآمریکا سازشباآمریکاقهریاستنهمذا

کــهتندروهــابلندکردهاندنمادزندگیســختاســت پرچمــی

   در شرایطی که هنوز اقدام خاصی در راستای آغاز 
کره صورت نگرفته، هجمه ها به اعضای دولت و به  مذا
خصوص محمدجواد ظریف به شدت افزایش پیدا کرده 

است. ارزیابی شما از رفتار تندروها چیست؟
کره با آمریکا قهری نیست اما باید یادآوری کرد که گاه  مذا
گر به آن توجه نشود،  برای رفع تنش شرایطی وجود دارد که ا
بنا به ضرورت باید تن به وضعیت قهری دیگری بدهیم، مثلا 
ضربه هایی که به کشور وارد می شود، از آن جمله است. در 
چنین شرایطی باید این سوال را مطرح کرد که منافع ملی ما و 
آنچه که باقی مانده کدام است؟ منافع مهم مانند الزام گذران 
زندگی عادی مردم و نه صرفا تامین خواسته های متعالی، یا 
منافع حیاتی مثل حفظ منابع درآمدی و اقتصادی و مهم تر 
از آن امنیت ملی، از موارد مهمی هستند که باید به آنها توجه 
داشت. در حال حاضر کار از سطح اول منافع مهم و حیاتی 
گذشته و در سطح منافع ملی بقا در شرایط بسیار خاص قرار 
داریم. کشورهای دیگر به ما توجه داشته و با سیاست های 
کنیم.  ما آشنا شده اند و دیگر نمی توانیم آنها را غافلگیر 
کنون دیگر نمی توان به روش های گذشته اعمال قدرت  ا
کرد و به همین دلیل باید تغییر ریل صورت گیرد. پایان ستیز 
و مبارزه طلبی باید ملازم باشد با درپیش گرفتن عقلانیت و 
تعامل سازنده با دنیا. تعامل به جهان به مثابه جاده ای یک 
طرفه است که در مقابل ما قرار دارد. تندروها در وضعیتی 
قرار دارند که تاریخ درشفاف ترین و بارزترین شکلش به نام 
خوارج آن را ثبت کرده است. خوارج گروهی بودند که اسلام را 
چون پوستین وارونه پوشیده بودند و داعش تازه ترین شکل 
از همان است که بشریت تجربه کرد و بدترین کابوس ماست. 
تکفیری و سلفی نام های دیگری هستند که سطحی نگری، 
انجماد، جزمیت، خشونت، سبعیت و درندگی وجه بارز 
دوش  بر  تندروها  که  پرچمی  حاضر  حال  در  آنهاست. 
کشیده اند نمادی از زندگی سخت و دشوار است. تندروها 
روش های جزمی و غیر اصولی خود را برای ملتی تجویز 
می کنند که سختی های فراوان را از سر گذرانده و همواره 
گاهانه  برخلاف آنها به صلح و زندگی دموکراتیک نگاهی آ
کنون نشان نداده اند که از درایت  داشته است. تندروها تا
و بینش معطوف به فهم زمان و مکان مسلح هستند و البته 
باید گفت که این گروه در پایان راه قرار گرفته اند و تلاش آنها 
از سر استیصال است. تاریخ مصرف تندروی مدت هاست 

گذشته و این افراد آب در هاون می کوبند. 
 

ح می شود صدای  کره مطر    چرا هر زمان موضوع مذا
تندروها بلندتر می شود؟

جبهه پایداری تلاش خود را کرد که مدیریت پساانتخاباتی 
را اعمال کند. به این ترتیب که پزشکیان را به نوعی محدود 
و محصور کنند تا جایی که او مجبور شود دولتی انتخاب 

کند که با خودش همراه نباشد و در واقع دولت آنها باشد. 
به عبارت دیگر چون تندروها مجلس را در اختیار داشتند 
و کنترل می کردند، برای در دست گرفتن قوه مجریه تلاش 
کیدات مقام رهبری جلو آنها را گرفت که  می کردند، اما تا
نتوانند این کار را انجام دهند. در نهایت می خواستند با 
انداختن چند وزیر اعمال قدرت کنند که در این زمینه هم 
موفق نشدند. اما چون اینها هنوز حضور دارند و به دولت 
سایه اعتقاد دارند، بنابراین همه تلاش خود را خواهند کرد 
که مرحله به مرحله، به انتصابات دولت نفوذ کنند و نیروهای 
خودشان را به صورت آشکار و پنهان در دستگاه های اجرایی 
نفوذ بدهند. در شرایط کنونی نیز دنبال این هستند که از 
کرات احتمالی جلوگیری و یا شرایط را برای تصمیم گیری  مذا

سخت کنند. 

   با توجه به شرایط موجود چقدر نسبت به آغاز 
کرات و به نتیجه رسیدن آن امیدوار هستید؟ مذا

امام)ره( در اوج شعار جنگ  جنگ تا پیروزی، از خود 
شجاعت نشان داد و قطعنامه ۵۹۸ را پذیرفت و قبول کرد. 
مسئولان هم واقعیت ها را به امام منعکس کردند. به همین 
دلیل در شرایط کنونی، کسانی خود را دلسوز کشور می دانند، 
متوجه باشند که تأخیر در این مهم چه تبعات اقتصادی و 
کنون همه  سیاسی ممکن است برای کشور داشته باشد. ا
دلسوزان کشور به درک یکسانی از روش حل مشکلات کشور 
رسیده اند و ضرورت آن را هم به شکل یکسانی درک می کنند. 
ما باید در این مرحله این گام بزرگ و مهم را بعد از 46 سال 
خصومت و تنش که هزینه های سنگینی داشته، برداریم. 
امروز مردم به شدت در فشار هستند و در شرایط سختی 
زندگی می کنند. در سوی دیگر دیده می شود که جوانان و 
نخبه ها و تحصیل کرده های ما از کشور می روند تا در جای 
دیگری بتوانند زندگی حداقلی داشته باشند. در منطقه 
هم شرایطی به وجود آمده رفع تنش و رسیدن به آرامش را 
اقتضا می کند. اوضاع اقتصادی هم روشن است که چگونه 
گونی با  است. به عبارت دیگر در زمینه های متعدد و گونا
گر این موضوع مهم حل شود،  چالش مواجه هستیم و ا
فرصتی ایجاد خواهد شد تا چالش های دیگر حوزه ها هم 
یکی یکی از بین برود. بدون تردید با ادامه تخاصم و با وجود 
تحریم ها و انواع و اقسام مضایقی که برای کشور به وجود 
گر هم صادر کنیم،  آورده اند، نمی توانیم نفت صادر کنیم و ا
به شکلی این کار صورت می گیرد که ضرر قابل توجهی به 
ما وارد می شود. مقام معظم رهبری تمهید کردند که آقای 
پزشکیان بتواند در انتخابات شرکت کند و مردم را هم به 
مشارکت ترغیب کردند و بعد هم عنوان کردند که پیروزی 
ایشان پیروزی کشور است و شکست ایشان، شکست کشور 
است و همه باید کمک کنیم و دست به دست هم بدهیم که 
ایشان موفق باشد و موفقیت ایشان موفقیت کشور و نظام 

است. ما که این بیانات را یادمان نرفته و همین چند ماه 
پیش بود که ایشان این فرمایشات را داشتند. منافع ملی 
دارای سه سطح است. منافع بقا قسمت اول، منافع حیاتی 
در درجه دوم است و منافع مهم در درجه سوم است. ما الان 
در شرایطی هستیم که منافع اول  مان به خطر افتاده است و 
در این شرایط باید از هر راهی که می توانیم خطر را رفع کنیم و 
کره را پیش  گر مذا کره در این چهارچوب دیده می شود. ا مذا
ببریم و برای رفع تخاصم و رفع تنش گام برداریم، آورده های 
از  که تحصیل منافع ملی  متعددی حاصل خواهد شد 
مهم ترین آنهاست. ما از همین الان باید اقدام کنیم و اجازه 

ندهیم کار به شرایط سخت تر برسد. 

   چگونه می توان در شرایط کنونی به یک جمع بندی 
کره با ترامپ رسید؟ ملی درباره مذا

 در شرایط کنونی و با توجه به جوانب مختلف، رفع تنش 
کره و گفت وگو بهترین راه است. مشکلات کشور  از طریق مذا
به شکلی درآمده که مسئولان هم نمی توانند آنها را برطرف 
کنند و از این رو با چالش های مدیریتی مواجه شده ایم. 
آنچه که از نظام سیاسی با ساختار حقوقی انتظار می رود 
این است که به سرعت راه حل غلبه بر مشکلات را پیدا کند 
گر ساختار فعلی  و اجازه ندهد که در بن بست گرفتار شویم. ا
در برخی زمینه ها ضعف نشان می دهد باید به سرعت این 
ضعف برطرف و اصلاح شود. دولت آقای پزشکیان باید دنبال 
گر قرار است تغییری رخ بدهد، این تغییر باید  این باشد که ا
کمیت مردم  مبتنی بر خواست و اراده مردم باشد. حق حا
بر سرنوشت شان از همه چیز مهم تر است. هدف اصلی 
انقلاب مشروطه و هدف اصلی انقلاب اسلامی در سال۵۷ 
کمیت مردم بر سرنوشت شان بود. استبداد این  حق حا
حق را از مردم گرفته بود و آن را نفی می کرد. استبداد مردم را 
رعیت می دانست. در حال حاضر جامعه ایران مدت هاست 
کنون نوبت  از التهابات اجتماعی و سیاسی گذشته است و ا
حل چالش هایی است که در عرصه بین المللی با آن مواجه 
هستیم. یکی از رویکردهایی که می تواند کشور را از چالش ها 
عبور بدهد، رفع تنش و تعامل سازنده با جهان است. هر 
کمیت داشته باشند،  چه بیشتر مردم بتوانند صدایی در حا
شرایط برای مدیریت کشور بهتر خواهد شد. عقل سیاسی 
زمینه  که  کند  حرکت  سمتی  به  کشور  می کند  حکم  نیز 
گر چه زمینه برای چنین  برای خواست مردم فراهم شود. ا
موضوعی وجود دارد، اما به نظر می رسد جمع بندی کلی 
در کشور پدید نیامده و روشن نیست دقیقا چه زمانی این 
اتفاق خواهد افتاد، اما می توان اطمینان داشت هرچه فضا 
تنگ تر شده و شرایط برای اعمال نظر مردم در تصمیم های 
مهم کاهش یابد، به همان اندازه ساختارهای تصمیم گیر در 

آینده شکننده تر خواهند بود. 

تندروهــا روش هــای جزمــی و غیــر اصولی 
خــود را بــرای ملتــی تجویــز می کننــد کــه 
ســختی های فــراوان را از ســر گذرانــده و 
همــواره برخــاف آنهــا بــه صلــح و زندگــی 
گاهانه داشته است  دموکراتیک نگاهی آ

چون تندروها مجلس را در اختیار داشتند 
و کنترل می کردند، برای در دست گرفتن قوه 
کیدات مقام  مجریه تاش می کردند، امــا تا
رهبری جلو آنها را گرفت کــه نتوانند این کار 

را انجام دهند 

هرچــه فضــا تنگ تــر شــده و شــرایط بــرای 
اعمــال نظــر مــردم در تصمیم هــای مهــم 
کاهش یابــد، به همان اندازه ســاختارهای 
تصمیم گیر در آینده شکننده تر خواهند بود

وهای داخلی در وضعیتی قرار  آرمان ملی- احسان انصاری: »تندر
ج آن را  ین شکلش به نام خوار زتر ین و بار یخ در شفاف تر دارند که تار
ج گروهی بودند که اسام را چون پوستین وارونه  ثبت کرده است. خوار
پوشیده بودند و داعش تازه ترین شکل از همان است که بشریت تجربه 
کرده و بدترین کابوس ماست. تکفیری و سلفی نام های دیگری هستند 
که سطحی نگری، انجماد، جزمیت، خشونت، سبعیت و درندگی وجه بارز 
آنهاست. در حال حاضر پرچمی که تندروها بر دوش کشیده اند نمادی 
از زندگی سخت و دشوار است. آنها روش های جزمی و غیر اصولی خود را 
برای ملتی تجویز می کنند که سختی های فراوان را از سر گذرانده و همواره 

گاهانه داشته  برخاف این تندروها به صلح و زندگی دموکراتیک نگاهی آ
کنون نشان نداده اند که از درایت و بینش معطوف به  وها تا است. تندر
فهم زمان و مکان مسلح هستند و البته باید گفت که این گروه در پایان 
راه قرار گرفته اند و تاش آنها از سر استیصال است. تاریخ مصرف تندروی 
مدت هاست گذشته و این افراد آب در هاون می کوبند.« جمات ذکر شده 
اظهارات علی صوفی وزیر تعاون دولت اصاحات در گفت وگو با »آرمان 
وی  ین چالش های تندر ملی« است. صوفی در این گفت وگو به مهم تر
در شرایط خطیر کنونی اشاره کرده که در ادامه ماحصل این گفت وگو را 

می خوانید. 

نخستین  در  رئیس جمهور  اول  معاون 
جلسه ستاد آفریقا در دولت چهاردهم، با 
کید بر  تبریک اعیاد شعبانیه و دهه فجر با تا
اهمیت ارتباط با آفریقا در اندیشه انقلاب 
که  گفت: از دید دولت چهاردهم  اسلامی 
همان دیدگاه رهبر معظم انقلاب و نظام 
که در  کشورهایی  اسلامی است، ارتباط با 
حوزه تمدنی ایران قرار دارند و همینطور 
کشورهای آفریقا، از لحاظ ارزشی برای ما دارای 
اهمیت است، شعار انقلاب ما، تکیه بر ارزش ها 
و فرهنگ و محدود نشدن به مرزها بود که 
این همان رویکرد و راهبرد امام خمینی )ره( 

است و ما هم در این مسیر حرکت می کنیم. 
محمدرضا عارف افزود: در اولویت سیاست 
خارجی ما برای برقرار ارتباط، در وهله اول، 
و  همسایه  کشورهای  اسلامی،  کشورهای 
منطقه و سازوکارهای منطقه ای و همچنین 
قاره آفریقا قرار دارند.  معاون اول رئیس جمهور 
با اشاره به اهمیت ارتباط با آفریقا گفت: نگاه 
ما به آفریقا یک نگاه صرفاً  اقتصادی و مادی 

نیست بلکه نگاه ارزشی است، البته معتقدیم 
که در این ارتباط، باید منافع اقتصادی هر 
دو طرف با جدیت لحاظ شود اما انقلاب 
ما فراتر از اقتصاد، رویکرد فرهنگی و ارزشی 
دارد و ما می توانستیم همزمان درحوزه های 
کنیم.  فرهنگی و اقتصادی موفق تر عمل 
عارف تصریح کرد: آفریقا بازار بسیار خوبی 
است، بازاری با بیش از یک میلیارد و چهارصد 

میلیون جمعیت که بازار بکری است، این 
قاره علاوه بر آنکه می تواند مقصد مهمی برای 
صادرات کالاهای ما باشد، می تواند در تامین 
پایدار نیازهای ما در حوزه کالاهای اساسی و 
برخی محصولات کشاورزی مهم باشد و این 
مسئله با توجه به وضعیت اقلیمی کشور و 
مشکلات مربوط به آب و درنتیجه نیاز به 
کشت فراسرزمینی برای ما بسیار اهمیت دارد. 
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره 
به سابقه تاریخی روابط ایران و آفریقا گفت: 
ارتباط ما در اوایل انقلاب، ارتباط خوبی بود 

اما متاسفانه از آن فرصت استفاده نشد.

محمدرضا عارف:

نگاه ما به آفریقا، نگاه ارزشی است


